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روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا؛

سرویس سیاســی- حجت الاسلام  
روحانی روز گذشــته در جلســه ستاد ملی 
مقابله با کرونا اظهارداشــت: در ۶ ماهه اول 
سال ۶۰ مردم با مشکلات بسیار زیادی روبه 
رو بودند از ماجرای هفتم تیر گرفته از شهدای 
حزب جمهوری اسلامی تا شهادت رییس 
جمهوری و نخست وزیر وقت در شهریور 

ماه تقریباً ماه های بسیار سختی بود.
رییس جمهوری گفت: در ســال ۶۰ 
علاوه بر توطئه تروریستی که منافقین و امثال 
آنها داشتند، از ابتدای جنگ یعنی ۳۱ شهریور 
۵۹ تا آن زمان گرچه ما عملیات های متعددی 
انجام دادیم و موفقیت های نسبی هم به دست 
آوردیم، عملیات شکســت حصــر آبادان، 
مهم ترین عملیات ما از آغاز جنگ تحمیلی 
بود یعنی حدود یک سال از جنگ گذشته از 
پایان شــهریور ۵۹ تا پایان شهریور که وارد 
مهرماه می شدیم و پنجم مهرماه بسیار برای 
ما مهم بود. یک نشــاط بزرگی برای ما ایجاد 
کرد و غم و انــدوه را برطرف کرد و قدرت 
جمهوری اسلامی ایران را نشان داد. روحانی 
افــزود: امام )ره( تاکید فرموده بودند »حصر 
آبادان باید شکسته شود« این فرمان و دستور 
امام )ره( اجرایی و عملیاتی شد، بنابراین در 
پنجم مهرماه عملیات بســیار مهمی بود، از 
ارتش و سپاه تشــکر می کنم. از همان زمان 
هم لشکر خراسان به »لشکر پیروز خراسان« 
معروف شد که به دلیل همین عملیات بود که 
نقش بسیار مهمی را در این عملیات عزیزان 
ما داشــتند وی با اشاره به گذشت هفت ماه 
از شــیوع کرونا در کشور گفت: ما وارد ماه 
هشتم شدیم و از خدمات همه کادر درمان و 
مدافعان ســلامت و عزیزانی که  برای مقابله 
با کرونا فداکاری و ایثار کردند تشکر می کنم، 
همچنین از مردم ایــران به خاطر همکاری 
و هماهنگی شان تشــکر می کنم و تبریک 
می گویم؛  مردم در عزاداری ها،  در فرستادن 
بچه ها به مدرســه هماهنگ بودند و در بازار 
حواسشان به پروتکل بهداشت و درمان بوده 
و همچنین استفاده از ماسک فاصله اجتماعی 

کاهش سفر و تردد کاملا رعایت می کردند.
روحانی گفت: ممکن اســت عده ای 
دستور العمل های بهداشتی را مراعات نکرده 
باشند، امت آمار را که بررسی کنیم،   می بینیم 
۴۸ تا ۵۳ درصد مراعات کردند، البته این آمار 
کم اســت  و ما دلمان می خواهد که مراعات 
بالای ۹۰ درصد باشد، اما در عین حال همیشه 
بیش از نیمی از جمعیت همراهی کردند و از 
مردم می خواهیم این همکاری ها را افزایش 

دهند تا از این مراحل عبور کنیم.
رییــس جمهوری با بیــان این که این 
بیمــاری یک بیماری خطرنــاک، همه گیر 
وغافلگیر کننده بود، گفــت: زمانی که این 
بیماری در دی ماه سال گذشته در چین آغاز 
شد، در دنیا کمتر فکر می کردند که این بیماری 
همه گیر و عالم گیر شود،   می گفتند یک استان 
دچار مشکل شده که آن هم قرنطینه و اصلاح 
می شود کســی این فکرها را نمی کرد، همه 
اخبــاری که در دنیا مطرح می شــد، درباره 

ووهان بود.
 اروپایی ها گرم انتقاد بودند که 
یک مرتبه دیدند سیل زیر پایشان را 

برد
رییــس دولــت تدبیر و امیــد افزود: 
همین حین که داشــتند ووهان را توصیف 
می کردند ناگهان این بیماری از مرزها عبور 
کرد و سرازیر شد. زمانی که اروپا هنوز مبتلا 
نشــده بود بیشتر این بیماری را توضیح داده 
و نواقص کشورهای مبتلا را بیان می کردند. 
زمانی که گرم انتقاد گرفتن بودند یک مرتبه 
دیدند سیل فرش زیرپایشان برد و این بیماری 
همه کشورهایشان را فرا گرفت و همه نقدها 

یکباره خاموش شد.
روحانی ادامه داد: بعد دیدند صف های 
طولانی در مغازه ها بسته شد چه داستان هایی 
که داشــتند داستان ســرایی برای دیگران 
می کردند و لازم شد دیگران برای آنان داستان 
سرایی کنند.  دیگر هیچ قاره ای مصون نبود و 
همه گرفتار شدند تصوری که جامعه علمی 
و پزشــکی ما در سطح جهان نسبت به این 
بیماری داشت مداوم تغییر کرد، برخی تثبیت 
و برخی رد شد. رییس جمهوری افزود: برخی 
فکر می کردند این بیماری مدتی هست و بعد 
می رود. اما معلوم شد این بیماری در مقایسه 
با اجداد خود خطرناک تر است بعد فکر می 
کردند این بیماری در زمستان است و وقتی 
هوا گرم شود تمام می شود احساسشان این 
بود که این بیماری مانند انفلوانزاست هوا گرم 
شــد که نه تنها اثر نداشت بلکه در گرمترین 

نقطه کشور بیماری اوج گرفت.

وی گفــت: بعد آمدنــد گفتند ما به 
داروهایی رســیدیم و فکر می کردند با این 
داروها این مســاله حل می شــود، تبلیغات 
کردند که از ما بخرید اما در عین حال هنوز تا 
امروز یک درمان قطعی برای این بیماری پیدا 
نشده است. تصور می شد هر جا این بیماری 
رفت و افراد مبتلا شدند دیگر سراغ مردم آن 
شهر نمی رود خیلی ها می گفتند ایمنی جمعی 
ایجاد می کند یا تصور می شد اگر کسی یکبار 
دچار این بیماری شــد یک ســال و دو سال 
دیگر دچار این بیماری نمی شــوند ولی در 

عمل دیدیم این گونه نیست.
روحانی گفت: از ســوی دیگر برخی 
از تصوراتی که نســبت به این بیماری انجام 
می گرفت، تثبیت شد. می گفتند این بیماری 
مسری و تنفسی اســت و راه حل این است 
که فاصله ها بیشــتر شود و از ماسک استفاده 
شود که درست درآمد. گفتند دستکش الزامی 
است ولی کم کم در حین کارهایی که انجام 
می گرفت دیدند که دســتکش خیلی موثر 
نیست و گاهی هم ممکن است اثر سویی هم 

داشته باشد که این هم کنار زده شد.
رییس جمهوری ادامه داد: اما یکسری 
امور تثبت شــد یعنی اینکه ما زودتر باید به 
فرد مبتلا برسیم و یا فرد مبتلا زودتر باید این 
خطر را احســاس کند و نگوید که دردی در 
بدن من ایجاد شده و سرفه و عطسه می کند، 
کمی احســاس ســرما می کنــم و این یک 

سرماخوردگی است و مهم نیست.
رییس دولت تدبیر و امید یادآور شد: از 
طرفی ما باید سریع تر بتوانیم، بیماری هایی که 
به صورت سرپایی معالجه می شوند را درمان 
کنیم.  در گزارش های هفتگی و ترسیمی که از 
روند بیماری و روند فوت صورت می گیرد، 
وقتی ما می بینیم روند بیماری با فوت خیلی 
فاصله گرفته نشان می دهد که بیماری افزایش 
پیدا کــرده ولی تعداد افراد فوتی ثابت مانده 
است، و این نشان می دهد که به موقع و زودتر 

مراجعه کرده اند.
روحانی اعلام زودتر، درمان سریعتر، 
مواظبــت زودتر، قرنطینــه و ایزوله کردن 
سریع تر را اساس بهداشت دانست و گفت: 
در این بیماری همه به این نتیجه رسیدند که 
بهداشت اساس اســت و درمان در مرحله 
دوم قــرار دارد. در این زمینه اقدامات خوبی 
تا  امروز انجام شــد و اقداماتی هم هست که 

باید انجام شود.
رییــس جمهوری با بیــان اینکه در ۳ 
مســئله باید اقدام فعال تری را انجام دهیم، 
خاطرنشــان کرد: مســئله اول رعایت خود 
مردم است. عدم رعایت کافی مردم را دچار 
مشکل می کند. مطمئن شــدن سریع مردم 
موضوع دیگری اســت. مردم تا می بینند این 
بیماری کمی کاهش پیــدا کرد، مراقبت ها، 
اصول بهداشتی را کنار می گذارند و ما دوباره 
گرفتار می شــویم. روحانی عنوان کرد: در 
کشورهای معروف اروپایی این بیماری تقریباً 
کنترل یا حتی مهار هم شــد و برای استفاده 
فصل تابســتان در ماه اوت، پروازها را آزاد 
گذاشتند حتی برخی ها ترویج هم کردند. به 
محض گذشت ۱۵ روز، این بیماری دوباره 
اوج گرفت. این مســاله کاملا روشن است 
بــه محض اینکه دســتورالعمل ها به خوبی 
مراعات نشود بیماری اوج می گیرد. بنابراین 
عدم رعایت کافی یکی از مشکلات اصلی ما 

در این بیماری است.
رییس جمهوری مساله دوم را کاهش 
نظارت دانســت و اظهار داشت: ما امروز در 
گزارش ها دیدیم که وزارت بهداشت درمان 
به خوبی نظــارت می کند و در این نظارت، 
بیش از ۲۲۰۰ مدرســهکه اشکالاتی داشتند 
را تعطیل کردند تا این اشــکالات را برطرف 
کنند. این موضوع بســیار مهم است. هرچه 
نظارت را بیشــتر کنیم برای ما اهمیت دارد 
برای اینکه به اهدافمان برســیم. وی با بیان 
اینکه اقدامات ناکافی، مشکلات ما را افزایش 
می دهد، تصریح کرد: به عنوان مثال یک نفر 
برای تســت مراجعه کرده، و این مرحله به 
خوبی انجام شــده و تست وی مثبت اعلام 
شده است. اگر این شخص در مرحله ایزوله 
بــه جای ۱۴ روز، یک هفته در خانه بماند ما 
دچار مشکل می شویم و نمی توانیم به نتیجه 

برسیم.
۱۴ درصد بســتری های امروز 

قبلا مبتلا شده بودند
روحانی بیان داشــت: امــروز وزیر 
بهداشت و درمان در همین جلسه اعلام کرد، 
۱۴ درصد از آنهایی که امروز بستری هستند، 
سابقه ابتلا به بیماری را داشتند و ۲ ماه پیش 
بستری بودند، بهبود پیدا کردند و دوباره مبتلا 

شــده اند. ۱۴ درصد رقم بسیار بالایی است، 
۵ درصد هم مبتلا باشند، رقم بالایی است.  

رییــس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: 
 اگر کسی یکبار مبتلا شد و بهبود یافت، نباید 
فکر کند که دیگر تمام شــد و مبتلا نمی شود 
و دیگر مشــکلی نیست و برای یکسال من 
در امان هستم. چنین امنیت و امانی به کسی 
داده نمی شــود. و باید مراقبت ها را همچنان 
ادامه بدهند.  لذا ما امروز خدمت مردم عزیز 
و بزرگوار ایــران اعلام می کنیم که ناچاریم 
مقررات را تشدید بکنیم و ناچاریم  نظارت ها 
را هم تشــدید کنیم. رییس جمهوری عنوان 
کرد: به این فرد مبتلا گفته می شــود با کسی 
رفت و آمد نکند، ولی این فرد بعد از گذشت 
۲ روز می گوید که حالش بهتر شده و رفت و 
آمد را آغاز می کند و در داخل خانه، همسایه، 
اقوام همه را گرفتار و مبتلا می کند. ما در این 
شرایط جدید و در  هفته های اخیر، گزارشاتی 
که وزارت بهداشت و درمان داد نشان می دهد 
شرایط این بیماری از برخی جهات بدتر شده 
است. روحانی خاطرنشان کرد: این بیماری 
قبلا بیشــتر افراد مسن و افرادی که زمینه دار 
بودنــد را مبتلا می کــرد و خیلی به جوان ها 
کاری نداشــت ولی در این دور، می بینیم که 
جوان ها را هم مبتلا می کند و فکر نمی شد که 
کســی که یک بار به این بیماری مبتلا شده، 

دوباره مبتلا شود.  
دربــاره اجرای نظــارت ویژه 
در »تهــران بزرگ« هفته بعد تصمیم 

گیری می کنیم
روحانــی با تاکید بــر اینکه ناچاریم 
نظارت ها را تشدید کنیم، گفت:  سازمان صدا 
و سیما و فضای مجازی، مدارس و علما باید 
فرهنگ سازی را توسعه دهیم که به جز این 
راهی نداریم. رییس جمهوری درباره تشدید 
نظارت ها و مقررات مقابله با کرونا در تهران 
بزرگ گفت: پنجشنبه هفته گذشته از کمیته 
امنیتی-اجتماعی و کمیته بهداشتی خواستیم 
تا پایان این هفتــه فعلا برای »تهران بزرگ« 
برنامه ریزی کنند و برنامــه ویژه ای را آماده 
کننــد که از افرادی که ماســک نمی زنند به 
ســادگی عبور نکنیم. طبق این طرح افرادی 
که به اشخاص بدون مساک خدمت می دهند 
مســئول هستند و آنها فقط باید به فردی که 
ماسک زده خدمات بدهند. اگر فردی ماسک 
ندارد نباید به وی خدمات داده شود، چه در 
تاکســی، اتوبوس، بازار و پاســاژ و یا بانک 
خدمت گیرندگان باید ماسک داشته باشند، 
خدمت دهنده موظف است مراعات کند اگر 

مراعات نکند با او برخورد خواهد شد.
می توانیــم افرادی که در جامعه 

ماسک نمی زنند را شناسایی کنیم
روحانی گفت: باید طرحی آماده شود 
که فردی کــه در زمان حضــور در جامعه 
ماســک زدن را مراعات نمی کند،  چگونه با 
وی برخورد شود.  البته با اندازه کافی وسایل 
و ابزار داریم که تشخیص بدهیم چه کسی در 
خیابان و پیاده رو ماسک ندارد و می توانیم آنها 
را شناســایی کنیم. از این طریق برای افرادی 
که ماسک زدن را مراعات نمی کنند مجازات 
در نظر بگیریم که قرار شــد تا پایان هفته این 
موضوع بررســی و تکمیل شود و در جلسه 
کمیته های تخصصی در روز پنجشنبه مطرح 
شود و شنبه بعد در ستاد ملی مقابله با کرونا در 
این زمینه تصمیم گیری خواهیم کرد. رییس 
جمهوری گفت: اگر در ستاد ملی کرونا این 
طرح تصویب شــد ابتدا در تهران بزرگ با 
یــک فاصله زمانی ۴ تا ۵ روزه برای آموزش 
و اطلاع رســانی کافــی اجرایی و عملیاتی 
می شود و اگر موثر بود آن را برای  شهرهای 

بزرگ دیگر اجرایی و عملیاتی می کنیم.
روحانی با بیان اینکه  امروز در برخی از 
کشورها هم مجبور شدند نسبت به آنهایی که 
پروتکل های بهداشتی را مراعات نمی کنند، 
مجــازات و جریمه اعمال  کنند، گفت: قرار 
شــد طرحی در این زمینه آماده شود که فعلا 
برای »ماســک نزدن« اقدام می شود و ممکن 
است برای سایر موارد نیز چهارچوب هایی 

در کمیته و ستاد بررسی شود.  
رییس دولــت تدبیر و امیــد درباره 
اختیارات اســتانداران برای مقابله با کرونا 
گفت: در جلســه امروز ســتاد ملی تصمیم 
گرفتیم که ستادهای استانی بتواند برای استان 
خود برای مدت یــک هفته برخی از موارد 
را محــدود و یا تعطیــل کند که این موارد ما 
طبق با فهرســتی در اختیار همه استانداران 
و ســتادهای اســتانی قرار گرفت که شامل 
دانشــگاه ها، مدارس و حوزه های علمیه و 
مراکز تفریحی و ســینما و مــوزه ها و تالار 
پذیرایی، آرایشــگاه ها و مساجد و مصلی ها 
و مراســم فرهنگی اجتماعی باشــگاههای 
ورزشی قهوه خانه و شهربازی و نمازجمعه 
و ...اســت.  وی افزود: اگر اســتانداران در 
جایــی ضروری دیدند کــه این مراکز برای 
یک هفته باید تعطیل شوند پیشنهاد خود را 
به کمیته امنیت اجتماعی ستاد ملی کرونا در 
وزارت کشور بدهند تا در این کمیته و کمیته 
بهداشتی بررسی شــده و در نهایت با تایید 
)عبدالرضا رحمانی فضلی( وزیر کشــور و 
)سعید نمکی( وزیر بهداشت برای یک هفته 
آن مقررات اجرا و عملیاتی می شود تا بتوانیم 

از این شرایط ســخت که امروز رو به روی 
ما قرار گرفته و بار خیلی بســیار سنگین آن 
بر دوش کادر درمان و مدافعان ســلامت و 

بیمارستان ها در استان ها است، عبور کنیم.  
روحانی با بیــان اینکه تامین نیازهای 
بهداشتی اولویت دولت است، افزود: ما هر 
کاری کــه بتوانیم برای کمک به کادر درمان 
و مدافعان ســلامت کشــور انجام خواهیم 
داد، برای تامیــن دارو و تجهیزات درمان و 
نیازمندی های بهداشتی اولویت قائل هستیم 
و خودم هم به عنوان رییس ستاد ملی کرونا 
مراقبت می کنم زیرا جزو وظایف ماست و آن 

را دنبال می کنیم.
کسی  آدرس اشــتباه به مردم 

ندهد
روحانی در بخش دیگری از سخنانش 
با اشــاره به اقدامات خصمانه آمریکا علیه 
مردم ایران گفــت: آمریکایی ها اخیرا اعلام 
کردنــد ده ها میلیارد دلار به ایران لطمه زدیم 
در عــرض ســال های ۹۷، ۹۸ و ۹۹ حداقل 
۱۵۰میلیارد دلار به کشــور لطمــه زدند، با 
تحریم غلط و غیرقانونی و بیجا و ضدانسانی 
و عملیات تروریستی، جلوی دارو و درمان و 
مواد غذایی را گرفتند آن ها آدم هایی هستندکه 
هیــچ وقت ما در تاریخ کاخ ســفید را با این 
توحش ندیــده بودیم بزرگترین توحش را 
انجام دادند. وی ادامه داد: آقایی که اســمش 
وزیر خارجه است ولی وزیر جنایات است 
با افتخار می گوید که ما هفتاد میلیارد جلوی 
منابع ایران را گرفتیم. نگذاشــتیم در اختیار 
ایــران قرار گیرد به دشــمنی با ملت ایران و 
ضربه به ایران افتخار می کنیم، پس فردا دیدیم 
آمدند افتخــار کردند که ما پنج میلیارد دلار 
ایران از صندوق داشــت می گرفت از آی ام 
اف که آمریکا مانع شد اگر گرفته بودیم صرف 
دارو و درمان می شد.   رییس جمهوری افزود: 
مردم برای کمبود و مشکلات در کشور اگر 
می خواهند لعن و نفرین کنند آدرسش کاخ 
سفید در واشنگتن است آدرس اشتباه کسی 
به آنها ندهد یک عده ای به خاطر منافع غلط 
گروهی و باندی به مردم آدرس غلط ندهند 
آدرس صحیح تمام جنایات و فشار بر مردم 
عزیز ایران واشنگتن دی سی کاخ سفید است 
و آن هایی که داخل این ساختمان هستند این 
همه جنایات علیه ملت ایران روا داشته اند و 
شما می بینید هر روز فشار و مشکلات است.

 روحانی در عین حال گفت: البته مردم 
ما ایســتادگی و مقاومت کردند خم به ابرو 
نیاوردند و خم نشدند در برابر این قلدرها اما 
به هر حال آثار سوء است سختی و مشکلات 
است. رییس دولت تدبیر و امید گفت: مردم 
میبایست در این سالها زندگی خیلی راحتتری 
میداشتند می بایست اجناس به مراتب ارزانتر 
باشــد می بایســت دلار به قیمت معقولش 
بود، تمام این جنایات پای کاخ ســفید است 
جمهوری اســلامی پای عهدش باقی مانده 
است یکجانبه پای همه مقررات مانده است،  
حالا یک وقتی بود حرف حقی می زدیم دو 
سه تا کشور از ما حمایت می کردند اما امروز 
فقط دو سه کشور از آمریکا حمایت می کنند.

وی ادامــه داد: ما لعن و نفرین و کینه 
مان را با آدرس صحیح و درســت بفرستیم 
آن کسی که جنایت کار است کاخ نشین کاخ 
سفید است، منشــا تمام مشکلات مردم از 
صهیونیست، ارتجاع و تندهای آمریکاست، 
امروز فرمانده این کار در آمریکاست و دارد 

علیه مردم ایران جنایت می کند.
رییس جمهوری افزود: شکی ندارم که 
دولت آمریکا روزی تسلیم خواهد شد و در 
برابر ملت ایران زانو می زند. شکی ندارم ملت 
ایــران پیروز خواهد بود. همان طور که ملت 
ما در عملیات ثامن الائمه در چهل سال پیش 
حصر آبادان را شکست این حصر را هم ملت 
ما می شکند. آن حصر را صدام درست کرده 
بود ما آن را شکست دادیم و این حصر را هم 
ترامپ درســت کرده این را هم ملت ما می 

شکند و ما عبور خواهیم کرد.
 امسال راهپیمایی اربعین و سفر 

به عراق نداریم
روحانی در بخش دیگری از سخنانش 
درخصوص عزاداری های ماه صفر گفت: در 
عــزاداری ماه صفر همان طور که قبلا تاکید 
شده است امسال راهپیمایی و سفر به عراق 

نداریم.  
به دلیل این که مقامات عراقی رســماً 
اعلام کردند که نمی توانیــم پذیرای زائران 
باشیم. راهپیمایی نمادین در شهرها هم نداریم 
مقام معظم رهبری با یک بیان خیلی روشن و 
صریحی فرمودند در خانه هایمان عزاداری 
کنیم اگر هم در حســینیه ها و تکایا است با 

رعایت پروتکل های بهداشتی باشد.
وی تاکیــد کرد: بازهم درخواســت 
می کنیم که صدا و ســیما، بخش مجازی و 
همه آنهایی که در فضای مجازی فعال هستند 
بتواننــد جبران کنند و عزاداری ایام اربعین و 
روزهــای پایانی ماه صفر را به دل مردم و به 
خانه های مردم ببرند و مردم بتوانند با مراعات 
عزاداری خود را نسبت به سالار شهیدان و بعد 
در آخر ماه نسبت به امام مجتبی)ع( نسبت به 
پیامبر عظیم الشان و امام هشتم حضرت علی 

بن موسی الرضا)ع( انجام دهند.

سرویس سیاسی- حسن روحانی وزن سیاسی کافی نداشت و پس از هشت سال 
ریاست جمهوری نشان داد که مدیریت هم نداشت و اکنون به عدم مقبولیت اجتماعی و 
سیاســی نیز رسیده است. به نظر من رئیس دولت های یازدهم و دوازدهم حتی با فاصله 
معناداری از »محمود احمدی نژاد« هم ضعیف ترین رییس جمهورِ جمهوری اســلامی 

ایران است...
عملکرد حســن روحانی در هفت ســال ریاســت جمهوری و همچنین عملکرد 
اصلاح طلبان در مجلس دهم و شورای شهر تهران سبب شده تا اکنون آنان با مقوله ای با 
نام "ریزش پایگاه اجتماعی" مواجه شوند؛ مقوله ای که به گفته سید محمود میرلوحی، 
عضو حزب اتحاد ملت ایران، اگر محمد خاتمی رییس دولت اصلاحات هزار بار دیگر 
هم تکَرار کند، هم دیگر فایده ای نخواهد شد. اصلاح طلبان با علم به همین موضوع در 
انتخابات مجلس یازدهم ـ که ۲ اســفندماه برگزار شدـ لیست انتخاباتی ندادند؛ هرچند 
آنان می گفتند به دلیل رد صلاحیت ها لیســت نداده اند، اما در لیســتی که برخی احزاب 
اصلاح طلــب ارائه کرده بودند، مجید انصاری، عضو شــاخص مجمع روحانیون مبارز 
)تشــکل مهم و تصمیم گیری که رهبران اصلاحات در آن عضویت دارند( کمتر از ۷۰ 

هزار رای آورد.
اصلاح طلبان یک دوره هشــت ســاله یا ده ساله ســکوت کنند و در 

انتخابات  شرکتی نداشته باشند
»مهدی آیتی«، عضو ســابق حزب اعتماد ملی و فعال سیاسی اصلاح طلب درباره 
همیــن وضعیت فعلی اصلاح طلبان در گفت  وگو بــا »تابناک« عنوان می کند: قبل از 
انتخابات مجلس یازدهم، در نظرخواهی که از دوســتان اصلاح طلب برای مشــارکت 
صورت می گرفت، تاکید داشــتم که اصلاح طلبان یک دوره هشــت یا ده ساله سکوت 
کنند و در انتخابات ها شــرکتی نداشــته باشند. وی در پاسخ به این پرسش که یعنی شما 
می گویید، اصلاح طلبان فعالیت سیاسی شان را تعطیل کنند، افزود: نه؛ تعطیل نکنند بلکه 
بیشتر نظریه پردازی، نقد اندیشه و سیاسی کنند و حضور اجرایی سیاسی نداشته باشند .
این فعال سیاســی اصلاح طلب یادآور شــد: بنده در انتخابات مجلس یازدهم هم 
همین نظر را داشتم که اصلاح طلبان کاندیدا شوند و لیست بدهند؛ اما در مباحث نظری 

سیاسی حضور داشته باشند.
آیتی خاطرنشــان کرد: ما شــاید در بین اصلاح طلبان، اقلیتی بودیم که این نظر را 
داشتیم، چون اکثریتی از اصلاح طلبان تاکید داشتند که باید اصلاح طلبان در صحنه  های 
اجرایی و سیاســی حضور داشــته باشــند که به میدان آمدند و لیست دادند و در نهایت 

باختند.
اصلاح طلبان در صورت حضور در انتخابات ۱۴۰۰ می بازند

وی بــا تاکید بر اینکه اصلاح طلبان در صورت حضور در انتخابات ۱۴۰۰ خواهند 
باخت، گفت: دهه پیش روی، دهه اصولگرایان خواهد بود. همینطور که اکثریت قریب به 
اتفاق کرسی های پارلمان ملی در اختیار اصولگرایان است، ریاست جمهوری سیزدهم و 

شوراهای شهر و روستای ششم نیز در اختیار اصولگرایان قرار خواهد گرفت.
این فعال سیاســی اصلاح طلب می گوید: اصلاح طلبان فرصت خوبی برای تنفس، 
اســتراحت، بازسازی یا نوسازی سیاســی دارند تا برای دوره های آینده آماده شوند. در 
این هشت تا ده دوره استراحت اصلاح طلبان باید در سایه قرار گرفته و به نظریات و نقد 
اصولگرایان بپردازند و در نهایت بعد از این دوره با یک شــعار جدید به میدان سیاســت 

ورود کنند.
وقتی یک حزب یا جناح سیاســی پایگاه اجتماعی خود را اینگونه لاغر 
و شکننده می بیند نباید بر ماندن اصرار داشته و مقبولیت مصنوعی ایجاد 

کند
وی معتقد اســت که اصلاح طلبان در هشــت ســال اخیر به ویژه در دوره ریاست 
جمهوری حسن روحانی، جایگاهشان به شدت ضعیف شده و پایگاه مردمی آنان ریزش 
پیدا کرده اســت؛ بنابراین وقتی یک حزب یا جناح سیاسی، پایگاه اجتماعی خود را این 
گونه لاغر و شکننده می بیند، نباید بر ماندن اصرار داشته و مقبولیت مصنوعی ایجاد کند، 
بلکه باید به سمتی برود که خود را بازسازی و نوسازی کند. آیتی تاکید کرد: اگر قرار شد 
اصلاح طلبان بعد از یک دهه دیگر به صحنه سیاست برگردند، آنگاه حتما باید با شعار، 
پیام ها و تابلوهای جدید بیایند. در دنیا هم این گونه است؛ وقتی مردم از شعارها و پیام ها 
خسته می شوند، سازمان ها با آرمان ها، شعارها و پیام های رنگ و لعاب جدید می دهند.

عضو سابق حزب اعتماد ملی گفت: ما دو تا سه دهه است که شعار اصلاح طلب را 
به خورد مردم داده ایم و اکنون احســاس می شود، مردم از همه شعائر و پیام های اصلاح 

طلبی خسته شدند.
اصلاح طلبان از همین الان هم دیگر هیچ اعتقادی به روش ها، منش ها و 
شعارهای حسن روحانی ندارند؛ البته سال ۹۶ هم اصلاح طلبان مردد بودند 

و این اعتقاد پنجاه، پنجاه بود
وی در پاسخ به این پرسش که به نظر شما ارتباط اصلاح طلبان با »حسن روحانی« 
پس از پایان ریاســت جمهوری وی چگونه خواهد بود، تصریح کرد: اصلاح طلبان از 
همین الان هم دیگر هیچ اعتقادی به روش ها، منش ها و شعارهای حسن روحانی ندارند؛ 

البته سال ۹۶ هم اصلاح طلبان مردد بودند و این اعتقاد پنجاه، پنجاه بود.
آیتی با تاکید بر اینکه کمتر از ۱۰ درصد از اصلاح طلبان اکنون همچنان از روحانی 
حمایــت می کنند، اضافه کرد: روحانی اکنون نه در میــان اصولگرایان جایگاه و پایگاه 

دارد، نه در بین اصلاح طلبان.
این فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: روحانی هیچ وقت در عالم سیاست بازیکن 
اصلی و شــخصیت درجه یک سیاســی نبود. او همیشه نفر دوم بود. اعتبار و شخصیت 
سیاســی حسن روحانی همیشه مرهون و مدیون مرحوم هاشمی رفسنجانی بوده است. 
حسن روحانی وزن سیاسی کافی نداشت و پس از هشت سال ریاست جمهوری نشان 
داد که مدیریت هم نداشت و اکنون به عدم مقبولیت اجتماعی و سیاسی نیز رسیده است.
رئیــس دولت های یازدهــم و دوازدهم حتی با فاصلــه معناداری از 
»محمــود احمدی نژاد« هم ضعیف ترین رییس جمهورِ جمهوری اســلامی 

ایران است
آیتــی بر این باور اســت که رئیس دولت های یازدهــم و دوازدهم حتی با فاصله 
معناداری از »محمود احمدی نژاد« هم ضعیف ترین رییس جمهورِ جمهوری اسلامی 
ایران اســت. عضو ســابق حزب اعتماد ملی در پاسخ به این پرسش که با توجه به فاصله 
گذاری برخی از حامیان درجه یک آقای روحانی همچون برخی از اعضای حزب اعتدال 
و توســعه گفت: روحانی همان اشــتباهی که احمدی نژاد کرد، انجام داد. احمدی نژاد 
با یک اقبال عمومی وارد صحنه سیاســت شــد و با یک تنهایی و انزوا و غربت، فضای 
سیاســی را ترک کرد و امروز می بینید که تعداد دوســتان احمدی نژاد از تعداد انگشتان 
دســت هم کمتر اســت. وی ادامه داد: آقای روحانی نیز با یک اقبال عمومی وارد میدان 
اصلی سیاســت شــد و البته جبهه اصلاحات هم برای روحانی سنگ تمام گذاشت و از 
او حمایت کرد و انتظار داشتند که روحانی هم در همه تصمیمات مواضع اصلاح طلبی 
را لحاظ کند؛ اما روحانی با روش اطلاعاتی و امنیتی، ســبب شــد ریزش آرا پیدا کند و 
اکنون برخی از دوستان روحانی همچون اکبر ترکان و اسحاق جهانگیری فاصله گذاری 
سیاسی خود را با روحانی آغاز کرده اند و روحانی در میدان سیاست تنها و غریب است 

و از نظر افکار عمومی مقبولیت و محبوبیت ندارد.

 آدرس اشتباه ندهید ،تمام جنایات 
زیر سر کاخ سفید است 

رییس جمهوری گفت: یک عده ای به خاطر منافع غلط گروهی و باندی به مردم آدرس غلط ندهند. آدرس صحیح تمام جنایات و فشار بر مردم 
عزیز ایران واشنگتن دی سی کاخ سفید است و آن هایی که داخل این ساختمان هستند این همه جنایات علیه ملت ایران روا داشته اند. 

مهدی آیتی فعال سیاسی اصلاح طلب :

کاندیدا های اصلاح طلب به 
سردار نقدیانتخابات ۱۴۰۰ دل نبندند

نقشی نداشتیم

خوششان نمی آید

آبروی آمریکا 

خون مقامات 

خط فقر 

دلار گرفته

بغداد نبود

جدال توییتری 

محرمانه است؟

ســردار نقدی در پاســخ به این که »سطح دسترسی خبرنگاران و افکار عمومی به 
اطلاعات در خصوص مســائلی از جمله هواپیمای اوکراینی خیلی پایین بود و اغنای 
مناسبی صورت نگرفت و سپاه کارکشته عمل نکرد« یادآور شد: کارکشته ای که می گویند 
معنی اش این اســت که قرائن بســیاری وجود داشته که ما می توانستیم خودمان را به آن 
آویزان کنیم و بگوییم اشتباهی انجام نشده و دشمن جنگ الکترونیک کرده، رسانه هایی که 
روش دشمن را در لاپوشانی ها و در کلاهبرداری و عوام فریبی ها می بینند انتظار دارند ما 
هم همان طور عمل کنیم، در حالی که ما با مردم مان صادقیم. اشتباه کردیم می گوییم اشتباه 
کردیم، انتقاد می کنند که چرا شما از آن روش ها استفاده نکردید؟ فلان قرائن می توانست 
مستمسک قرار بگیرد که این قضیه را منکر شوید، در حالی که ما با مردم مان صادقیم و 
قرار نیست از روش های دشمن استفاده کنیم، مردم هم قدر این صداقت را می دانند و به 
همین دلیل اعتماد دارند، ما هم دنبال عوام فریبی نیستیم که یک شگرد رسانه ای پیدا کنیم 

و مساله را بپوشانیم، مردم برای ما غریبه نیستند.

سخنگوی جمعیت هلال احمر با اشاره به اینکه جمعیت هلال احمر تاکنون اقدام 
به توزیع و پخش واکسن آنفلوانزا نکرده است، گفت: هلال احمر در توزیع این واکسن 
در مجلس نقشی نداشته است. محمد نصیری در گفتگو با تسنیم با اشاره به اینکه جمعیت 
هلال احمر تاکنون اقدام به توزیع و پخش واکسن آنفلوانزا نکرده است، اظهار کرد: در 
این زمینه، این مجموعه تابع تصمیمات ســازمان غذا و داروی وزارت بهداشت است. 
وی تصریح کرد: نحوه توزیع واکسن آنفلوانزا نیز از طریق سازمان غذا و دارو به جمعیت 
هلال احمر اعلام شده و به زودی نیز فرایند توزیع آن آغاز خواهد شد. نصیری در پاسخ 
به این پرسش که آیا جمعیت هلال احمر در ارتباط با در اختیار گذاشتن واکسن آنفلوانزا 
در مجلس شورای اسلامی نقش داشته است یا خیر، گفت: به هیچ عنوان در این زمینه 
ورودی نداشته و هنوز واکسن آنفلوانزا از سوی جمعیت هلال احمر توزیع نشده است.

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: برخی موضوع دریافت واکسن 
آنفلوانزا توسط مجلس را با قصد تخریب مجلس برجسته کردند. حسینعلی شهریاری 
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس گفت: بنده در مورد صحت خبر دریافت این 
میزان واکســن آنفلوانزا توســط مجلس از رئیس سازمان غذا و دارو سوال کردم که وی 
ضمن تایید آن گفت: واکسن آنفلوانزا بین تمام مراکز بهداشتی و درمانی توزیع شده است.
وی ادامه داد: این موضوع که باید واکسن دریافت می کردند، حرف حقی است، اما بنده 
معتقدم باید ابتدا واکسن به اندازه کافی بین مردم توزیع می شد بعد به مجلس می دادند. به 
این دلیل که فضاسازی علیه آن می شود و مردم تصور می کنند که نکند خون نمایندگان 
رنگین تر از آن هاست. این نماینده مردم در مجلس یازدهم یادآور شد: البته ابتدا باید ۲.۵ 
میلیون واکسنی که قرار بود به زنان باردار و بیماران خاص داده شود، توسط داروخانه ها 
بین آن ها توزیع می شــد، بعد به مجلس می دادند؛ آن هم در شــرایطی که از ۱۶ میلیون 
واکسن درخواستی تنها کمتر از ۲ میلیون داریم؛ بنابراین، عجله ای نبود که در این شرایط 

سهمیه واکسن مجلس داده شود.

سید هاشم حسینی بوشهری در خطبه های مجازی نماز جمعه قم در حرم حضرت 
معصومه )س( اظهار داشت: در هفته های اخیر دشمن کینه توز ما سه بار در مجامع جهانی 
مانند مجمع عمومی و شورای امنیت سازمان ملل متحد شکست مفتضحانه ای خورد. 
وی افزود: دشمن دنبال این بود که تحریم هایی که علیه نظام اسلامی وضع کرده بودند، 
ادامه پیدا کند، اما به فضل پروردگار تعجب است که حتی هم پیمانان آمریکا نیز اجازه 
ندادند که مانور داشته باشد. وی افزود: هم پیمانان آمریکا یک نهَ بزرگ به آمریکا گفتند 
و در بین همه کشور ها فقط یک کشور کوچک پیدا شد که به دعوت آمریکا پاسخ مثبت 
گفت. حسینی بوشهری خاطرنشان کرد: آیا این برای آمریکا و رئیس جمهوری که آبروی 
آمریکا و ابرقدرتی آمریکا را برُد ـ هرچند از اول هم آبرویی نداشت ـ یک ننگ نیست؟ 

رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: خون مقامات از مردم رنگین تر نیســت، اما 
تردید نکنید اگر رئیس جمهور ۱۴ یا ۲۱ روز بخواهد در منزلش بماند قطعا به کشور و 
تصمیم گیری ها لطمه وارد می شــود. محمود واعظی درباره اینکه دفعه گذشته که وزیر 
پیشنهادی صمت معرفی شد، رئیس جمهور در جلسه رأی اعتماد وی حاضر نشد و پس 
از آن موجی از انتقاد ها را به همراه داشت و اینکه آیا احتمال دارد وی این بار در جلسه 
رأی اعتماد رزم حسینی حاضر شود، گفت: بار ها گفته شده است برای مقام های کشور 
ستاد ملی مبارزه با کرونا بر اساس حساسیت مسئولیت شان دستورالعمل هایی را ابلاغ 
کرده است؛ البته این به معنای آن نیست که خون یک مقام رنگین تر از مردم عادی ماست. 
رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: سلامتی همه ایرانیان خواه رئیس جمهور، وزیر و یا 

یک فرد معمولی باشد، برای ما مهم است.

بازرس مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور با اشاره به اینکه خط فقر در جامعه 
برای خانوار ۴نفره ۱۰میلیون تومان است، گفت: بسیاری از کارگران توان خرید گوشی 
موبایــل برای ادامه تحصیل فرزاندانشــان را ندارند. حمیدرضــا امام قلی تبار، بازرس 
مجمع عالی نمایندگان کارگران کشور درباره مشکلات کارگران در تأمین امرار معاش 
و هزینه های تحصیل فرزندان خود در شرایط دشوار قدرت خرید گفت: در چند سال 
اخیر، آحاد جامعه و علی الخصوص کارگران کشورمان تحت تاثیر شدید ترین فشار های 
اقتصادی همچون افزایش افسارگســیخته تورم، کاهش درآمد و کاهش قدرت خرید، 
افزایش فقر روبه رو بوده اند که در این اواخر، مهمان ناخوانده ای به نام کرونا به آن اضافه 
شده است. این معضلات، مدیریت و روال عادی زندگی کارگران را تحت الشعاع قرار 

داده و آن ها را در تأمین هزینه های روزانه به بن بست رسانده است.

»سلیمی« عضو هیأت رئیسه مجلس گفت : دولت در زمینه اعطای ۵۸ میلیون دلار 
به یک شــرکت نورچشمی برای واردات واکسن آنفلوآنزا به کشور توضیح دهد، چون 
شنیده ام این ارز به کشور ترکیه برده شده و واکسنی هم وارد نشده است. نیاز ما در حال 
حاضر ۱۶ تا ۲۰ میلیون دوز واکسن آنفلوآنزاست که فقط بین یک میلیون و ۲۰۰ هزار تا 
یک میلیون و ۶۰۰ هزار دوز واکسن وارد کشور شده است. این انتقاد به دولت وارد است 
که چرا اقدام لازم برای واردات واکسن آنفلوآنزا از مدت ها قبل صورت نگرفته، در حالی 
که زدن این واکسن فقط در دو هفته ابتدای مهر تاثیر دارد و بعد از آن دیگر کارایی ندارد.

سردار علایی اولین فرمانده نیروی دریای سپاه گفت: امام انتظار آن را داشتند که 
مردم عراق از فرصت درگیر شــدن صدام با ایران اســتفاده کنند و حکومتشان را عوض 
کنند، ولی برای اینکه ایران حکومت بعثی عراق را عوض کند، هیچ جایی ندیده ایم که 

امام چنین چیزی را از نیرو های مسلح یا دولت ایران خواسته باشند.

عضو هیات رئیســه مجلس یازدهم نسبت به اظهارات محمود صادقی درباره این 
مجلس واکنش نشان داد. محمود صادقی، نماینده تهران در مجلس دهم درباره وقایع اخیر 
رخ داده در مجلس یازدهم و عملکرد نمایندگان این مجلس در حساب کاربری خود در 
توییتر نوشت: یکی از خبرنگاران پرسید چرا درباره ی اتفاقات جاری در مجلس یازدهم 
اظهارنظر نمی کنی؟ گفتم: راستش وقتی به این مجلس با آن قهر مردم از انتخابات فکر 
می کنم، یاد این سخنرانی امام می افتم: »... این مجلس چه ارتباطی به ملت ایران دارد. ملت 
ایران به این ها رأی ندادند...« احمد امیرآبادی فراهانی، نماینده قم و عضو هیات رئیسه 
فعلی مجلس که اتفاقا در دوره دهم، هم در مجلس حضور داشــت در واکنش به این 
نوشته صادقی زیر پیام او پاسخ داد: سلام نمی تونی اظهارنظر کنی، چون خودت در دوره 
دهــم همه چیز گرفتــی؟ در این جدال خودت هم گرفتی که امیرآبادی آن را آغاز کرده 
است، اشاره ای به این موضوع نشده که دقیقا نمایندگان مجلس دهم چه چیزی دریافت 

کرده اند که الان از آن ها عیله این نمایندگان استفاده می شود.

سردار بهمن کارگر رئیس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در برنامه 
تلویزیونی دست خط گفت: کمتر از ۵ درصد اسناد جنگ فعلا غیرقابل انتشار است، اما 

اصل بر غیرمحرمانه بودن اسناد دفاع مقدس است.

اخبار ویژه ...
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